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ساختمان سازي در 
نوار س����احلي 
بندرعباس طبق قانون ممنوع اعلام شده است كه 
ه�ر روز اخب�اري در خص�وص س�بز ش�دن 
ساختمان هاي جديد منتشر مي شود به طوري كه 
اكنون از خورهاي حاشيه بندرعباس چيزي جز 
محلي براي دپ�وي زباله و فاض�لاب باقي نمانده 
است. از اين رو هم محيط زيست متضرر مي شود و 
هم مردم از بوي متعفن ناشي از آن دچار مشكلات 
عديده اي مي شوند. حالا نكته جالب توجه در اين 
بين اين است كه بيشتر ساخت و سازهاي مخرب 
در ناحيه بندرعباس به دست بخش دولتي به بهانه 
توسعه شهري و ساخت ادارات انجام شده است. 
قانون�ي كه نه به دس�ت م�ردم، بلكه به دس�ت 
دولتم�ردان در ح�ال نق�ض ش�دن اس�ت. 

    
در حال حاضر ساختمان سازی هایی که در حریم 
دریاهای کشور انجام شده973 سازه است که طبق 
بررسي هاي انجام شده اکنون 685 سازه متعلق به 
بخش دولتي و 288 سازه متعلق به بخش خصوصي 
اس��ت. نكته جالب توجه در این بين هم این است 
که از این تعداد س��ازه تنها 188 س��ازه به صورت 
مجاز احداث ش��ده و مابقي که 785 سازه هستند 
به صورت غيرمجاز ساخته ش��ده  است. مدیرکل 
حفاظت محيط زیست استان هرمزگان ضمن اشاره 
به 325 سازه هرمزگان، مي گوید: »276 سازه متعلق 
به بخش دولتي و 49 سازه هم براي بخش خصوصي 
است که از این تعداد 63 سازه به صورت مجاز و 262 
سازه غيرمجاز ساخته شده است .« این نيز در حالي 
است که مجيد وفادار ضمن اشاره به تبصره الحاقي 

مصوب س��ال 87 در این باره مي افزاید: »ساخت و 
ساز بدون مجوز یا خارج از مجوز س��ازمان بنادر و 
دریانوردي دریاها و رودخانه هاي قابل کشتيراني 
ممنوع است.« با این حال بيشترین تعداد از سازه هاي 
غيرمجاز نوارهاي ساحلي کل کشور به ویژه در استان 
هرمزگان متعلق به بخش دولتي و ادارات این بخش 
است. ساختمان س��ازی هایی که در ادوار گذشته 
هم انجام می شد و حالا طی 3س��ال گذشته روند 
احداثشان شدت گرفته است و اولين خسارتي که 
به محيط زیست دریایي وارد مي کنند این است که 
شن و ماسه ها را وارد دریا مي کنند و حيات جانداران 

دریایي را به شدت به خطر مي اندازند. 
   خورهاييكهفرصتاقتصاديشانميسوزد!

علاوه بر این با س��اخت و سازهاي بي رویه اي که 

انجام مي شود، خورهاي بندرعباس هم به محلي 
براي دپوي زباله و فاضلاب تبدیل شده است که 
همواره س��اکنان این بندر از بوي متعفني که از 
آن استشمام مي شود اظهار نارضایتي مي کنند. 
استاندار هرمزگان با تأیيد مطلب فوق مي گوید: 
»از این پس اجازه هيچ ساخت و  سازي در حریم 
60 متري را نخواهي��م داد چراکه در گذش��ته 
خسارات جبران ناپذیري به این بخش وارد شده 
است.« فریدون همتي ادامه مي دهد: »متأسفانه 
در زمينه پس��اب بندرعباس کار ویژه اي صورت 
نگرفته اس��ت و فاضلاب به راحتي وارد خورها و 
دریا مي ش��ود. این نيز درحالي است که باید به 
خورها و دریا به عنوان فرصتي اقتصادي نگاه کرد 

که سبب توسعه استان شود.«

   ساحلفروشيبهبهانهتوسعهشهري
با اینكه هر س��اخت و س��از غيرمجازي در نواحي 
ساحلي باید تخریب ش��ود، گویي ساختمان های 
دولتي از این موضوع مصون مانده اند. در این خصوص 
امام جمعه بندرعباس ضمن انتقاد از پيشروي هاي 
مسئولان دولتي به محيط زیست دریایي، مي گوید: 
»طبق قانون ساخت وس��ازهاي غول پيكر کنوني 
کنار ساحل بندرعباس باید خراب شوند.« آیت الله 
غلامعلي نعيم آبادي ادامه مي ده��د: »پروژه هاي 
ساختمان سازی کنار ساحل بندرعباس نه تنها در 
طول سه سال گذشته خراب نشده اند بلكه روزبه روز 
هم پيش��رفت مي کنند به طوري که هيچ کس به 
سازندگان آنها نمي گوید بالاي چشمتان ابروست. 
تفاوت آن کسي که چاه غيرمجاز حفر کرده و اکنون 
پرش��ده با طرح هاي س��اختماني غيرمجاز در نوار 
ساحلي بندرعباس که تخریب نشده است، در قدرت 
و دست هاي پشت پرده  آنهاس��ت.« سازه هایي که 
اغلب دولتي هستند و کمتر دست بخش خصوصي 
در آن است و نتيجه اي جز آلوده سازي محيط زیست، 
تجاوز به حریم دریا و برداشت غيرمجاز آب از دریا به 
ویژه در صنایع غرب بندرعباس دربر ندارد. معضلي 
که کارشناسان محيط زیس��ت معتقدند به دنبال 
ساخت و س��ازهاي غيرمجاز و کاهش نوارساحلي 
بندرعباس به زودي باید ش��اهد مردابي شدن این 
ناحيه باشيم.  در این خصوص حجت الاسلام عامري، 
عضو شوراي اسلامي شهر بندرعباس نيز مي گوید: 
»امروز یكي از بزرگ ترین مشكلات ما در بندرعباس 
نقض قانون است و شگفت انگيز تر اینكه به نام توسعه 
شهر و تقویت الِمان هاي شهري بدون درنظر گرفتن 
الزامات محيط زیستي با نقض حریم 60متري دریا 

ساحل فروشي انجام مي شود.«

   اصفه�ان:مدیرکل ميراث فرهنگي، صنایع دس��تي و گردشگري 
استان اصفهان اظهار داشت: با توجه به فرارسيدن عيد ميلاد حضرت 
مسيح و جشن هاي ایام کریسمس و همچنين آغاز سال  نو در کشور چين 
مرحله سوم سفر گردشگران خارجي به استان اصفهان در سال جاري 
آغاز شد. فریدون اللهياري گفت: در سال هاي اخير با برنامه ریزي هاي 
به عمل آمده تلاش شده تا در کنار دو فصل سفر گردشگران خارجي به 
اصفهان یعني بهار و ابتداي پایيز، فصل سومي را هم در راستاي توسعه 

گردشگري پایدار در اصفهان تعریف کنيم. 
   بوش�هر: مدیرعامل منطق��ه ویژه اقتصادي ان��رژي پارس جنوبي 
از صادرات غيرنفت��ي ب��ه ارزش 6/5 ميليارد دلار در 9 ماهه نخس��ت 
سال جاري خبر داد. مهدي یوسفي گفت: در 9 ماهه ابتدایي سال جاري 
بيش از 13 ميليون تن محصولات غيرنفتي به ارزش 6/5 ميليارد دلار از 
منطقه ویژه پارس صادر شده، که این آمار از لحاظ ارزش وزني در قياس 
با مدت مشابه سال قبل 11 درصد رشد داش��ته است. وي از توليد گاز 
مصرفي کشور از منطقه گازي پارس جنوبي خبر داد و اظهار داشت: تمام 
پالایشگاه هاي پارس جنوبي براي تأمين گاز مورد نياز مردم کشورمان با 

ظرفيت کامل در مدار توليد قرار دارند. 
   هرمزگان: بخشدار بندزرك از واگذاري هشت صد هكتار زمين جهت 
ایجاد مزرعه پرورش ميگو در این بخش خبر داد و گفت: با راه اندازي این 
طرح براي بيش از هزار و هشتصد نفر به صورت مستقيم و غيرمستقيم 
شغل ایجاد مي شود. علي  بلاك با اش��اره به وجود بيش از 20 کيلومتر 
س��احل و هم چنين ظرفيت بندر زیباي ملواني کرگان در این بخش، 
افزود: فعاليت هاي تجاري ملواني با اس��تفاده از لنج هاي باري به لطف 

استقرار گمرك در این بندر توسط ملوانان بندرکرگان انجام مي شود. 
   خراس�انجنوبي: اولين دوره آموزش��ي کوتاه مدت تخصصي با 
موضوع عوامل اجرایي مستقر در پایانه هاي مرزي با مشارکت فعال تعداد 
20 نفر از دست اندرکاران شاغل در پایانه هاي مرزي ماهيرود، در محل 
عمارت رحيم آباد بيرجند برگزار شد. آشنایي عوامل اجرایي حاضر در 
دوره آموزشي با مفاهيم و مباني مربوط به گردشگري، ميراث فرهنگي 
و صنایع دستي، ش��ناخت آثار، ابنيه و اماکن تاریخي شاخص استان، 
جاذبه ها و توانمندي هاي استاني، قوانين و مقررات گردشگري و اموال 
فرهنگي، بحث و تبادل نظر پيرامون آداب معاشرت و الگوهاي رفتاري و 
بررسي ميزان اثر بخشي و نقش کارشناسان و ارزیابان پایانه هاي مرزي 
در جلب رضایت مندي گردشگران از مهم ترین مباحث مطرح شده در 
این برنامه آموزشي بود که مورد توجه و امعان نظر حاضران قرار گرفت. 

در حالي که تا چند روز دیگر اولين ماه زمستان را 
سپري مي کنيم وضعيت اسفناك بارش ها در اکثر 
استان ها نشان مي دهد که در سال آبي جدید یكي 
از بحراني ترین شرایط براي وضعيت آب کشور رقم 
مي خورد که این مهم به شدت مي طلبد تا مدیران 
آبی براي خروج از بحران اقدام به برنامه ریزي کنند تا 
بتوان این مشكلات را پشت سر گذاشت.  بررسي ها 
نشان مي دهد بحران بارش ها حتي به استان هایي 
که از لحاظ بارندگي پربارش هم بوده اند، رسيده که 
این مهم عملاً زنگ خطر بحران بي آبي را براي بيشتر 

استان ها در سال آینده رقم خواهد زد. 
   كاهشبارندگي80درصديدر5استان

در حالي که ت��ا دو دهه قبل وضعي��ت بارش ها در 
اکثر استان هاي کشور در حد بسيار خوبي بود اما با 
تغييرات شرایط اقليمي و گرم شدن آب و هوا در اکثر 
مناطق جهان، ایران نيز از این قاعده مستثني نشد و 
عملاً دچار بحران کاهش بارندگي  شد.  رئيس مرکز 

ملي خشكسالي و مدیریت بحران سازمان هواشناسي 
با اشاره به کمبود 31 درصدي بارش کشور از ابتدي 
سال آبي جدید به »جوان« مي گوید: »از ابتداي مهر 
تا 4 آذر، پنج استان قم، اصفهان، خراسان جنوبي، 
مرک��زي و یزد بي��ش از 80 درصد کمب��ود بارش 
داشتند.«  ش��اهرخ فاتح مي افزاید: »از اول مهر 96 
تا 4 آذر در کل کشور 20/7ميلي متر بارش داشتيم، 
این در حالي است که بارش بلندمدت کشور در این 
بازه زماني 30ميلي متر برآورد شده است، بنابراین 
بارندگي امسال در مقایسه با بارش بلندمدت، 31 

درصد کاهش دارد.«
   بحرانخشكسالي

با وج��ود اینكه بيش��تر بارش ها در اس��تان هاي 
مختلف کش��ور از پایيز آغاز و اوج آن تا اواس��ط 
زمستان است، اما کاهش بارندگي در استان هاي 
پربارش و نباریدن بارش ها در سایر استان ها عملًا 
زنگ خطر را به صدا درآورد.  رئيس پژوهش��كده 

اقليم شناس��ي با اشاره به ش��رایط بد بارش ها در 
فصل پایيز و ادامه این روند در اولين ماه زمستان 
مي گوید: »در حالي که احتمال مي رفت بارش ها 
درحد نرمال باش��د اما مجموع بارش فصل پایيز 
در سطح کش��ور به ویژه در جنوب غرب کمتر از 

ميانگين بلندمدت است.«  
مجيد حبيبي نوخندان با اشاره به اینكه براي سال 
زراعي 97- 96 در استان هاي واقع در جنوب غرب 
کشور بارش چندان مناسبي پيش بيني نمي شود 
مي افزاید:  »پيش بيني ها نشان مي دهد استان هاي 
بوشهر، فارس، خوزستان، کهگيلویه و بویراحمد، 
چهارمحال و بختياري و ایلام با خشكسالي مواجه 
خواهند شد.«  وي ادامه مي دهد: »با توجه به شرایط 
نامناس��ب بارش ها در تمامي اس��تان هاي کشور 
مدیریت واقع بينانه منابع آب در حوضه هاي آبریز 
کشور به خصوص براي تأمين آب کشاورزي و شرب 

فصل هاي بهار و تابستان سال آتي را مي طلبد.«

    افرادغيرمتخصصبرايمديريتآبي
در حال��ي ک��ه در چند س��ال اخير بس��ياري از 
کارشناس��ان با پيش بيني کاه��ش بارندگي ها و 
احتمال بحران بي آبي از دست اندرکاران خواستند 
تا براي گذر از ای��ن بحران از هم اکن��ون به فكر 
چاره بوده و با ارائ��ه تمهيداتي این معضل را حل 
کنند، اما وجود افراد غيرمتخصص در این زمينه 
و بي توجهي به این مهم س��بب ش��ده ت��ا روز به 
روز بر ميزان بحران ها افزوده ش��ود و عملًا هيچ 
برنامه اي در این زمينه وجود نداش��ته باشد، که 
در این ميان مي ت��وان به معضل کاهش بارندگي 
و بح��ران آب زاینده رود در اصفهان اش��اره کرد.  
عضو سابق کميته  آبي بيشتر به علت بكارگيري 
افراد غيرمتخصص اس��ت به »جوان« مي گوید: 
»عده اي بدون هيچ مطالعه و تخصصي در حوزه 
آب مي خواهند مشكل زاینده رود که نياز به علم 
بالایي دارد را حل کنند که بزرگ ترین مش��كل 
پيش روي این اس��ت.« ناصر حاجيان مي افزاید: 
»در بخش��ي از اراضي، چاه هایي را ش��اهدیم که 
انتهاي آن به دليل ش��ن و لایه هاي آبگيري که 
وجود دارد، بين ی��ك تا دو س��ال آب را در خود 
نگهداري مي کند و این در صورتي است که باید 
روي این چاه ها کنتورهاي هوش��مند نصب شود 
که در حد نياز نه بيش��تر آب استفاده شود.« وي 
ادامه مي دهد: »از سد آبشار تا سد انحرافي مروان 
بين 30 تا 40 درصد آب ناپدید مي شود و این به 
معناي پمپاژ آب به داخل چاه هایي اس��ت که در 
مواقع خشكسالي تنها عده اي خاص بتوانند بيش 
از حقابه خود آب را برداش��ت و براي زمين هاي 
خود استفاده کنند.« به گفته وي، 15هزار هكتار 
زمين از 80 هزار هكتار زمين در ش��رق اصفهان 
بين سد آبشار تا سد مروان تنها دو کشت صورت 
مي گيرد و این در حالي است که مابقي زمين ها تا 

ورزنه خشك است. 
   كمبارشي،سدهارابحرانيكرد

یكي از مكان های��ي که در زمين��ه جمع آوري و 
ذخيره آب تأثير بسزایي در تأمين آب هاي مورد 
نياز در استان ها دارد سد ها هستند، با این وجود 
کاهش شدید بارش ها سبب ش��ده تا بسياري از 
سدهاي کشور از لحاظ ذخيره آب با مضيقه مواجه 
شوند.  آمارها نشان مي دهد 27 سد کشور از جمله 
سدهاي لار، خداآفرین، سيوند، ساوه، 15 خرداد، 
بارزو و سلمان فارس��ي کمتر از 30 درصد حجم 
خود ذخيره آب دارند. همچنين 12 سد کشور در 
حال حاضر با کاهش 20 درصدي حجم آب خود 
در مقایسه با زمان مشابه پارسال مواجه هستند 
که سدهاي طالقان، س��اوه، اکباتان، چاه نيمه و 

دوستي از آن جمله محسوب مي شوند.
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ساز ناكوك بارش ها براي كنسرت خشكسالي 97
 كاهش بارش ها در سال آبي جاري سبب شده تا 27 سد كشور 

كمتر از 30 درصد حجم خود ذخيره آب داشته باشند

نوار ساحلي بندرعباس در تسخير ساختمان سازان دولتي
مديركل حفاظت محيط زيست هرمزگان: از 325 سازه ساحلی استان هرمزگان 276 سازه متعلق به بخش دولتي و 49 سازه براي بخش خصوصي است

بهره برداري از بيمارستان 400 تختخوابي 
اسلامشهر تا پايان سال 97   

معاونوزيرراهوشهرسازيدرحاشيه    اسلامشهر
بازدي�دازپ�روژهدرح�الاح�داث
بيمارستان400تختخوابياسلامشهر،اظهاركرد:باتلاشهايصورت
گرفتهوپيگيريهاينمايندگانمجلسشوراياسلاميپايانسال97
اينپ�روژهعظيمتكميلوم�وردبهرهبرداريق�رارخواهدگرفت.
محمدجعفر عليزاده افزود: با اخذ تسهيلات 58 ميليارد ریالي از بانك و 
خرید تجهيزات مورد نياز پروژه ش��اهد افزایش فعاليت ها در جبهه هاي 
مختلف در این مجموعه هستيم، که با هماهنگي که با وزارت بهداشت و 
درمان وجود دارد، همزمان با عمليات تكميل ساختمان، تجهيزات پزشكي 
مورد نياز در مجموعه نصب خواهد شد.  وي با اشاره به وقوع زلزله اخير در 
کرمانشاه و مش��كلات به وجود آمده در مراکز درماني منطقه، بيان کرد: 
مقاوم نمودن مراکز و ساختمان هاي درماني در حال احداث، مورد توجه 
دست اندرکاران قرار گرفته و بيش از گذشته به استحكام بناها توجه شده 
است.  عليزاده با اشاره به روند عمليات عمراني بيمارستان اسلامشهر، گفت: 
بعد از چندین ماه وقفه و تعطيلي، مجدداً  از نيمه دوم سال گذشته عمليات 
عمراني این پژوه آغاز شده و با توجه به پيشرفت 46 درصدي پروژه و تأمين 
منابع مالي و خرید قطعات و تجهيزات مورد نياز شاهد تحول و پيشرفت 
خوبي در مجموعه خواهيم بود.  وي افزود: با توجه به اتفاقات اخير و نيازهاي 
منطقه، ضمن شناس��ایي و رفع نقاط ضعف پ��روژه و ایجاد تغييراتي در 
سازه هاي ساختمان و افزایش تخت هاي اورژانس در نظر است این مجموعه 

بيمارستاني به یك مرکز تروما مورد بهره برداري قرار گيرد. 

  45 درصد صادرات سيستان وبلوچستان 
از طريق بازارچه هاي مرزي انجام مي شود  
طيهش�تماه�هس�الجاريكل     سیستان و بلوچستان
صادراتازگمرگاتوبازارچههاي
مرزيسيستانوبلوچستانبهوزنيكميليونو121هزارو498
تنب�هارزش252ميلي�ونو112ه�زارو763دلاربودهاس�ت.
 نادر ميرش��كار رئيس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت سيس��تان و 
بلوچس��تان با عنوان کردن مطلب فوق گفت: ميزان صادرات در بازه 
زماني هشت ماهه امسال در مقایسه با مدت مشابه سال قبل از لحاظ 
وزن2 درصد افزایش داشته اس��ت.  وي بيان کرد: مصالح ساختماني 
)سيمان(، گاز، خرما، تخم گشنيز، سيب درختي و محصولات شيميایي 
و صنعتي از جمله اقلامي مي باش��ند که طي این مدت به کشورهاي 
پاکستان، افغانستان، ترکيه، کویت، امارات و سایر کشورها صادر شده 
است.  رئيس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت سيستان و بلوچستان 
خاطرنشان کرد: حدود 55 درصد صادرات استان از طریق گمرکات و 

45 درصد از بازارچه هاي مرزي استان صورت گرفته است. 

صنعتگران؛  سفيران اقتصادي تبريز 2018 
مديركلمي�راثفرهنگياس�تاناز    آذربايجان شرقي
برگزاريبرنامهپيشروي�داد»تبريز
2018«،در14ديماهسالجاريباحضور»علياصغرمونسان«رئيس
سازمانميراثفرهنگي،صنايعدستيوگردشگريكشور،خبرداد.
مرتضي آبدار با اشاره بر اینكه صنعت و صنعتگران یكي از ستون هاي توسعه و 
پيشرفت منطقه آذربایجان هستند، ادامه داد: جاده ابریشم و رونق اقتصادي 
این مس��ير والاي تاریخي همواره بر پایداري اقتصاد آذربایجان و ایران اثر 
گذار بوده و با تعليم و تربيت نيروهاي انساني زبده در حوزه صنعت، اقتصاد 
منطقه را زنده نگه داشته اس��ت.  وي در ادامه با بيان اینكه اهميت حضور 
و فعاليت صاحبان صنایع در پيشرفت اهداف تبریز 2018 نيز بسيار ویژه 
و اثرگذار خواهد بود، تأکيد کرد: وجود کميته اقتصادي و سرمایه گذاري 
در ستاد استاني تبریز 2018 مبين اهميت حضور فعال صاحبان صنایع، 
سرمایه گذاران، اتاق بزرگاني و اتاق اصناف استان در تبریز 2018 بوده و امروز 
شاهدیم مشارکت این فرصت طلایي را در اختيار بخش گردشگري قرار داده 
است.  آبدار با بيان اینكه در روزهاي اخير شاهد مشارکت خود جوش اصناف 
بازار تبریز در فضا سازي محيطي در راستاي تبریز 2018 بوده ایم، ادامه داد: 
سرمایه گذاران، صنعتگران و اصناف اس��تان باید در نظر داشته باشند که 
این فرصت جهاني براي معرفي ظرفيت هاي استان بسيار مهم است و آنها 
مي توانند با استفاده از ویترین تبریز 2018 و اقداماتي از جمله درج لوگو 
2018 بر محصولات خود، نقش مؤثري در توسعه گردشگري ایفا نمایند.  
مدیرکل ميراث فرهنگي استان با اشاره بر اینكه تبریز 2018 تنها با مشارکت 
مردم و بخش خصوص محقق خواهد شد، تأکيد کرد: در دو سال گذشته 
اقدامات عدیده اي در بخش دولتي در راستاي تبریز 2018 صورت گرفته و 
نيروي انساني عظيمي درگير کار بوده اند که منجر به تدوین نقشه راه توسعه 
گردشگري استان، تعریف 108 پروژه عمراني و 163رویداد فرهنگي و هنري 
شده است که با مشارکت مردم و بخش خصوصي به سرانجام خواهد رسيد.

 خرماي كرمان 
پشت موانع صادراتي خشكيد!

در ش�رايطي كه نخلداران كرماني با تمام توان در مقابل خشكس�الي و 
فاكتورهاي نامس�اعد اقليمي سينه س�پر كرده اند و براي جلوگيري از 
كاهش كمي و كيفي توليد خرمايشان تلاش مضاعفي بكار مي گيرند، نبود 
سياست هاي بازاريابي و موانع صادرات سبب انباشت خرماي توليدي شان 
در سردخانه هاي استان شده اس�ت. تعلل در تحويل خرماي كرمان به 
بازار هاي داخلي و خارجي كيفيت اين محصول را به شدت تحت الشعاع 
قرارداده و بي حاصلي دسترنج يك ساله نخلداران كرماني را كليد زده است!

    
اگر چه در سال هاي اخير وقوع پدیده خشكسالي در بسياري از استان هاي  
جنوبي از جمله کرمان سبب تشدید فاکتورهاي نامساعد اقليمي، شرایط 
نامطلوب خاك و در نهایت کاهش چش��م گير تولي��د محصولات غالب 
کشاورزي این مناطق شده است، نخلداران کرماني که توليد خرما را حرفه 
ابا و اجدادي شان مي دانند تمام تلاش خود را بكار گرفته اند تا با غلبه بر این 
شرایط اقليمي نخل هایشان را افراشته نگه دارند و نام جيرفت، بم و کهنوج 
را به عنوان قطب اصلي توليد خرماي صادراتي ایران ماندگار کنند. این در 
شرایطي است که امس��ال نه عوامل طبيعي بلكه عوامل انساني ناشي از 
بي توجهي و عدم حمایت هاي مسئولان! راه را براي عرض اندام خرماي 

صادراتي کرمان در بازارهاي داخلي و خارجي بسته است. 
   سردخانههامقصدنهاييخرمايكرمان!

از آنجا که هزینه نهاده هاي توليد خرما همچون دیگر محصولات کشاورزي 
در کش��ور بيش از درآمد حاصل از فروش توليدات این حوزه است انتظار 
مي رفت مسئولان جهادکشاورزي براي حفظ برند صادراتي خرماي کرمان 
در خصوص تسهيل روند فروش و عرضه محصولات کشاورزي تدابير ویژه اي 
بيندیشند اما متأسفانه تعلل در رفع موانع پيش پاي خرماکاران سبب تكرار 
تراژدي از بين رفتن خرماهاي توليدي در سردخانه ها و انبارهاي استان شد. 
موضوعي که بارها مورد انتقاد نمایندگان مردم این استان در مجلس هم 
قرار گرفته است. نماینده مردم جيرفت و عنبرآباد در مجلس با تأیيد این 
موضوع مي گوید: در حال حاضر بخش اعظمي از خرماي جنوب کرمان در 
سردخانه ها به سرمي برد که این مسئله سبب افت شدید کيفيت خرما و از 
دست رفتن بازار این محصول مي شود.  یحيي کمالي پور بالا بودن هزینه هاي 
باربري هواپيمایي و عدم تناس��ب آن با هزینه توليد خرما را یكي از دلایل 
ایجاد شرایط موجود عنوان کرده و مي افزاید: بالا بودن هزینه هاي باربري 
هواپيمایي ما را از گردونه رقابت با دیگر کشورهاي صادر کننده خرما حذف 
مي کند زیرا زماني که کشاورزان با هزینه بالایي محصولي همچون خرما را 
به اصطلاح روانه ترانزیت هوایي مي کنند، بدیهي است که در راستاي آن باید 
بهاي خرما را نيز براي سنخيت با هزینه توليد افزایش دهد در نتيجه این 
اقدام، محصول قابليت تعيين نرخ صادراتي را براي رقابت با دیگر کشورهاي 
صادر کننده خرما نخواهد داشت.   با این تفاسير مي توان گفت یكي از موانع 
صادرات بهينه خرما به بازارهاي جهاني جابه جای��ي متعدد و معطلي در 
گمرك است که موجب کاهش کيفيت خرما و افت بازارپسندي این محصول 
مي شود! از این رو هموار کردن مسير صادرات خرماي با کيفيت کرمان از 
فرودگاه این استان به کش��ورهاي حوزه خليج فارس، روسيه و افغانستان 
تنها راه نجات صنعت نخلداري این استان محسوب مي شود. نماینده مردم 
جيرفت و عنبرآباد در مجلس ایجاد پایانه صادراتي در این استان و کاهش 
هزینه سوخت هواپيماهاي باربري را یكي از راهكارهاي مؤثر براي صدور 
این محصول به بازارهاي خارجي مي داند.  ناگفته نماند که بي توجهي به 
بسته بندي مناسب و استفاده از ابزارهاي بازاریابي شرایط بازار داخلي خرماي 
کرمان را نيز در وضعيت نامطلوبي قرار داده است.   تكرار هر ساله این وضعيت 
سبب شده کشاورزان به دليل عدم اطمينان از برگشت منابع مالي محصول 
خود را پس از برداشت به دست دلالان بسپارند وضعيتي که چرخه معيوب 

توليد و فروش خرماي با کيفيت کرمان را شتاب مي بخشد. 

 برگزاري نمايشگاه توانمندي هاي 
بانوان اردبيل در دهه فجر    

ازنهمتاس�يزدهمبهمنم�اهدومين    اردبیل
نمايشگاهتوانمنديبانواناردبيلبرپا
خواهدشدتادربخشهايمختلفتوانمندياينقشررادرمعرض

ديدعمومقراردهيم.
فریبا محمدلو مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداري اردبيل با عنوان 
کردن مطلب فوق گفت: با توجه به اینكه مسئوليت کميته بانوان ستاد 
دهه فجر به ما محول شده اس��ت ما طي نامه اي به همه دستگاه ها ابلاغ 
کردیم تا دو برنامه ش��اخص خود را در حوزه بانوان به دفتر امور بانوان و 
خانواده استانداري اردبيل ارسال کنند.   وي خاطرنشان کرد: با جمع بندي 
این برنامه ها و افتتاح هایي که در این دهه خواهيم داش��ت از معاون امور 
زنان ریاس��ت جمهوري دعوت مي کنيم تا با حضور در استان اردبيل در 
این افتتاح ها و برنامه ها حضور پيدا کنند.   مدیرکل امور بانوان و خانواده 
استانداري اردبيل با اشاره به نقش بانوان در برگزاري رویدادهاي مختلف 
به ویژه چهلمين سالگرد پيروزي انقلاب اسلامي به نقش آنها در دوران 
پيروزي انقلاب و دفاع مقدس اشاره کرد و بيان داشت: نقش و تأثيرگذاري 
زنان ما در عرصه پي��روزي انقلاب و دوران دفاع مقدس اگر بيش��تر از 
مردان نباشد کمتر از آنان نيست و ضرورت دارد در دهه فجر این نقش 
و کارآمدي بانوان در حوزه هاي مختلف تبيين ش��ود.  محمدلو به تهيه 
و تدوین بانك اطلاعاتي بانوان به ویژه بانوان حاضر در حوزه مدیریتي 
استان اردبيل اش��اره کرد و افزود: با توجه به سياست دولت دوازدهم و 
تأکيد رئيس جمهور بر نقش بانوان و دادن پست مدیریتي براي آنها باید 
با همت استاندار جدید اردبيل منتظر نقش آفریني بانوان در عرصه هاي 
مدیریتي باشيم.   وي گفت: در دولت یازدهم و دوازدهم شاخص اميد 
به زندگي در بين زنان افزایش یافته و در کنار آن شاهد حضور دو نفر از 
بانوان در رأس مدیریت شرکت هاي دانش بنيان و رشد 23 درصدي در 

ثبت نام بانوان براي حضور در شوراهاي شهر و روستا بودیم. 

 برگزاري چهاردهمين جشنواره ملي 
داستان رضوي در سمنان    

دبيرتخصصيجشنوارهمليداستان    سمنان
رض�وي»كبوت�رح�رم«ازبرگ�زاري
چهاردهميندورهجشنوارهمليداستانرضويدرتيرماهسال97

بهميزبانياستانسمنانخبرداد.
 حسين علي جعفري با اشاره به لزوم توجه به ارتقاي کيفيت آثار در جشنواره 
چهاردهم اظهار کرد: توجه به کيفيت آثار مي تواند این جشنواره که در سایه 
و با نام حضرت علي بن موسي الرضا )ع( برگزار مي شود را در حوزه ادبيات 
جریان ساز کند.  وي با اشاره به برگزاري 13 دوره جشنواره داستان رضوي 
کبوتر حرم افزود: این جشنواره ملي در این دوره ها خوبي ها و ایراداتي داشته 
است که باید با تلاش دست اندرکاران و رفع ایرادات، این جشنواره را به یك 
جریان ادبي با تكيه بر امور دیني و مذهبي تبدیل کرد.  این نویسنده برگزاري 
13 دوره با تمرکز بر مسائل مذهبي را از مهمترین خوبي هاي این جشنواره 
بيان کرد و متذکر شد: از بين نویسندگان شرکت کننده در این جشنواره 
افراد شاخص و مطرحي شناسایي و معرفي شده اند و حتي هم اکنون برخي 
از نویسندگان شرکت کننده در دوره هاي قبل به عنوان داور در جشنواره 
حضور و فعاليت دارند.  جعفري با اشاره به ارائه بيش از یك هزار و 700 اثر در 
سيزدهمين دوره این جشنواره تصریح کرد: معتقدم باید با پرهيز از توجه به 
کميت آثار تلاش نمایيم آثار با کيفيت بالاتر و بهتر در این جشنواره ارائه و 
مورد داوري قرار گيرد تا تأثيرگذاري آن بيشتر شود.  وي ادامه داد: در دوره 
آتي تمرکز دست اندرکاران بر ارتقاي کيفيت آثار متمرکز است و به همين 

دليل کميته علمي منسجم تر و فعال تر تشكيل شده است. 

در حال�ي كه تا چند س�ال پيش بارش ه�ا از اواي�ل پاييز آغاز مي ش�د و تا 
اواخر زمس�تان به اوج خود مي رسيد اما با آغاز س�ال آبي جديد مشخص 
شد كه امس�ال بايد ش�اهد كمترين ميزان بارش ها باش�يم؛ موضوعي كه 
موجب ش�ده تا به گفته كارشناس�ان گرم ترين پاييز و زمس�تان تاريخ را 
تجربه كنيم.  هرچند با گرم ش�دن هوا ش�اهد زمس�تاني به�اري در اكثر 

استان هاي كشور هس�تيم، اما اين مهم خود نش�انه اي دال بر اين است كه 
بهار و تابستان س�ال آينده با كاهش ش�ديد آب و گرماي شديد در بيشتر 
استان هاي كشور از جمله بوشهر، فارس، خوزستان، كهگيلويه و بويراحمد، 
چهارمحال و بختي�اري و ايلام روبه روهس�تيم؛ موضوعي ك�ه مي طلبد تا 
مسئولان براي سپري كردن بحران بي آبي تمهيدات ويژه اي را به كار برند. 

مريم احمدي 

محمدرضا سوري
   گزارش يك

رئيس اداره ميراث فرهنگي، صنايع دس�تي و 
گردشگري شهرستان گرگان در حاشيه بازديد 
از روس�تاهاي هدف گردش�گري شهرس�تان 
گرگان روستاها را س�رمايه هاي عظيم در رشد 
و توسعه گردشگري شهرستان گرگان خواند. 
یاسر قندهاري با اشاره به اینكه تبدیل روستاها به 
اقامتگاه هاي بوم گردي با هدف توسعه گردشگري در 
دستور کار قرار دارد، افزود: ایجاد اشتغال پایدار و رشد 

اقتصادي مسئله مهمي در جلوگيري از مهاجرت 
روستایيان به شهرها و رونق روستاها مي باشد.  وي 
با بيان اینكه در سال هاي اخير بوم گردي از سوي 
گردشگران مورد استقبال فراوان قرار گرفته است، 
اظهار کرد: از این رو ایجاد اقامتگاه هاي بوم گردي در 
روستاها و استفاده از ظرفيت هاي محلي و حمایت از 
طرح هاي توليدي، علاوه بر کمك به رونق اقتصادي 
روس��تاها، اهميت به س��زایي در کاهش مهاجرت 

س��اکنين و توس��عه پایدار خواهد داشت.  رئيس 
اداره ميراث فرهنگي، صنایع دستي و گردشگري 
شهرس��تان گرگان ضمن بيان اینكه م��ا در اداره 
ميراث فرهنگي شهرستان تلاش داریم تا از ظرفيت 
بخش خصوصي در مناطق مس��تعد گردشگري 
روس��تایي براي راه اندازي اقامتگاه هاي بوم گردي 
استفاده کنيم ایجاد اقامتگاه هاي بوم گردي را باعث 
معرفي جاذبه هاي گردش��گري منطقه، فرهنگ 

اصيل و سنتي، آداب و رسوم و صنایع دستي موجود 
در روستا به گردشگران عنوان کرد.  وي راه اندازي 
اقامتگاه هاي بوم گ��ردي و حفظ اصالت هاي بومي 
روستاها و پذیرایي اصيل و سنتي در این اقامتگاه ها را 
علاوه بر تأمين آرامش و امنيت گردشگران و آشنایي 
آنها با نحوه زندگي و آداب و رسوم سنتي روستایيان، 
دارای نق��ش مهمي در افزایش مي��زان ماندگاري 

مسافران و گردشگران در شهرستان بيان کرد. 

تبديل روستاهاي گرگان به هدف گردشگران
   گلستان

88498441سرويس  شهرستان


